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اســتان البرز از ابتدای فصل زمســتان امســال با افزایش 
آلودگی زودهنگام هوا روبرو شــد آن هم در شــرایطی که 
به اذعان برخی مســئولان بارگذاری صنایع در استان البرز 
۲۰برابر ظرفیت اســتاندارد است.  لذا بخشی از آلودگی هوا 
به تغییر ســوخت صنایع، ارتباط مســتقیم دارد آن هم با 
سوختی به نام »مازوت« که سوخت پاک نیست.به گزارش 
خبرنگار ایلنا از البرز، آلودگی هوا برای کلانشــهری چون 
کرج، تازگی ندارد و این مشــکل در تابســتان با ریزگردها 
و در زمستان با افزایش آلاینده ها همه ساله تکرار می شود 
اما امســال، آلودگی هوا نه تنها در  کرج  که در بسیاری از 
کلانشهرهای دیگر از جمله تهران ، اراک ، اصفهان ، قزوین 
، اهــواز ،تبریــز و ارومیه و.... جان مردم را به لب رســانده 
است؛ به طوری که هفته ای چند روز یا سازمان هواشناسی 
از ناســالم بودن هوای این شــهرها می گوید و یا آموزش و 
پرورش  از تعطیلی و غیر حضوری بودن مدارس این شهرها 

خبر می دهد.
کمیته اضطرار آلودگی هوا طی دو هفته اخیر بنا بر گزارش 
روزانه هواشناسی، جلساتی در استانداری البرز برگزار کرد 
که ماحصل آن اتخاذ تصمیم برای تعطیلی مهدهای کودک 
و آموزش غیر حضوری تمامی مدارس و دانشگاه های استان 
شد. در آخرین خبر رســیده از کمیته اضطرار استان البرز 
بخشی از کارمندان با شرایط خاص، دورکار شدند و ممکن 
اســت با افزایش آلاینده ها به تغییر ساعات اداری، تعطیلی 
پنجشنبه ها و دورکاری اغلب کارمندان منجر شود.از طرفی 
با آغاز فصلِ ســردِ زمســتان و افزایش مصرف گاز خانگی، 
نگرانیِ قطعی گاز در مصارف صنعتی بیشــتر شد. در این 
راستا، تعطیلی مراکز آموزشی و دورکاری کارمندان می تواند 
تا حدودی بر کاهش مصرف گاز شــهری، تاثیرگذار باشد 
اما در مجموع با تمام بســته های تشــویقی و تنبیهی ارائه 
شده در مصرف گاز خانگی، گویا ظرفیت این سوختِ پاک، 
پاسخگوی صنایع و نیروگاه ها نیست. علی حدادی، نماینده 
مــردم البرز، اواخر ماه گذشــته در مجلس اظهار کرده بود 
که بخشــی از آلودگی هوای اســتان البرز به دلیل نیروگاه 
قزوین است که استفاده از مازوت در آن افزایش پیدا کرده و 
سازمان حفاظت محیط زیست باید پیگیر آن باشد.حدادی 
با عنوان اینکه در این خصوص به رئیس جمهور تذکر داده 
اســت، گفت: ســازمان حفاظت محیط زیست کشور باید 
دقت لازم را در کنترل آلودگی هوا داشــته باشــد. بخشی 
از آلودگی ها از کشــور های همسایه منشأ می گیرد و برخی 
مربوط به سهل انگاری های مسئولان در بخش های مختلف 

است.
ســیدرضا غفاریان، مدیرعامل شــرکت گاز استان البرز در 
گفت و گو با ایلنا در ارتباط با اهمیت گاز در صنعت تاکید 
کرد: در دولــت قبل، قطعی برق صنایع زیــاد بود چراکه 
نیروگاه های تولید برق با کمبود سوخت روبرو بودند. تولید 
بــرق در نیروگاه ها بــه گاز نیــاز دارد و در صورت کاهش 
افت گاز و عدم تامین ســوخت به موقــع در این بخش با 
قطعی برق نیز روبرو خواهیم شــد.وی در پاسخ به سئوال 
ایلنا مبنی بر افزایش آلودگی هوا با مصرف سوخت مازوت، 
گفت: بحــث آلودگی متاثر از موارد گوناگون از جمله تردد 

وسایل نقلیه اســت. اما در مورد سوخت صنایع، جایگزین 
سوخت گاز در کشــورهای مختلف دنیا متداول است. آنها 
ذغال سنگ هم می سوزانند در اصل سوخت نیروگاه ها ذغال 
ســنگ است ولی استاندارد زیســت محیطی آن را رعایت 
می کنند چراکه جزو منابع انرژی محسوب می شوند.وی با 
عنوان اینکه گاز تنها منبع انرژی صنایع نیست، اظهار کرد: 
کارخانه ها معمولا در مصرف مازوت و روغن سوخته طراحی 
ویژه دارند که با رعایت اســتاندارد مصرف شود. مدیرعامل 
شــرکت گاز البرز گفت: در حال حاضر مصرف گاز اولویت 
بندی می شود. ممکن است صنایع و نیروگاه ها برای مدتی 
گازوئیل یا مازوت بسوزانند اما می توانند از این سوخت هم 
استفاده نکنند که نتیجه آن قطعی برق است و قطعا زندگی 

بدون برق، مختل خواهد شد.
مجید درگی در گفت و گو با ایلنا با اشــاره به گزارش های 
هواشناسی از پایداری هوا، گفت: با توجه به کاهش بارندگی 
و نبود وزش باد در دو هفته اخیر، تنها راه کنترل آلودگی، 
کاهش تولید آلودگی اســت. طبق مطالعات انجام شــده ، 
بیش از ۷۰درصد از تولید ذرات آلوده معلق در هوا ناشی از 
تردد وســایل نقلیه در سطح شهر است .درگی در ارتباط با 
مصرف سوخت مازوت در نیروگاه ها و کارخانه های صنعتی 
البرز گفت: ســازمان محیط زیست در بحث ورود نیروگاه و 
چگونگی سوخت نظارت و دخالتی ندارد و شرکت های نفت 
و گاز متولی تامین ســوخت این نیروگاه ها هستند. اینکه 
بجای گاز، سوخت مازوت در اختیار صنایع باشد یا نباشد، 
جزو اختیارات اداره حفاظت از محیط زیســت استان البرز 
نیســت. ما تنها موظف به کنترل خروجــی این نیروگاه ها 
هســتیم.این مسئول با عنوان اینکه نوع مصرف سوخت در 
اختیار قانونگذار اســت که چه سوختی مصرف شود، تاکید 
کرد: مازوت سوخت پاک نیست لذا نه تنها نیروگاه ها بلکه 
از تمــام صنایع انتظــار داریم کــه دودکش های خروجی 
آنها مطابق با استاندارد باشــد. در این راستا، دستگاه های 
کنترل آنلاین در خروجی صنایع بزرگ نصب اســت و در 

طول شــبانه روز رصد می شود. از زمانی که خروجی آنها از 
میزان استاندارد خارج شود، اخطارهای لازم صادر می شود 
و اگر سرپیچی شــود وارد بحث حقوقی خواهد شد.درگی 
با اشــاره به دریافت جریمه از صنایع متخلف گفت: ســال 
گذشــته میلیاردها تومان جریمه از صنایع متخلف دریافت 
شد لذا صنایع، تلاش می کنند خروجی دودکش ها را در حد 

استاندارد حفظ کنند که مشمول پرداخت جریمه نشوند.
وی در پاســخ به ســئوال ایلنا مبنی بــر چگونگی کنترل 
کیفیت فیلتر خروجی بعضــی از کارخانه های تولیدی که 
به دلیل تحریم، تعویض نشــده، پاســخ داد: برای سازمان 
محیط زیســت، دولتی یــا خصوصی بــودن صنایع و نوع 
تولید و حساســیت آنها، تفاوتی ندارد. حــال اگر فیلتری 
در شــرکت های دانش بنیان تولید و یا از خارج تامین شود، 
مشکل صنایع است که باید حل و فصل شود. محیط زیست 
باید خروجی را به گونه ای کنترل کند که از حد استاندارد 
خارج نشــود.درگی توضیح داد: دلایل عــدم تامین فیلترِ 
مناسب، زیرنظر مراجع حقوقی و در رسیدگی پرونده برای 
چگونگــی ادامه فعالیت واحد تولیدی و یا پلمب و تعطیلی 
آن، تصمیم گیری می شود لذا نمی توان از حق مردم گذشت 
و مطرح کردن مباحثی مثل تحریم و فشار اقتصادی دلیل 
قانع کننده نیست.وی با اشاره به سهم ۳۰درصدی صنایع 
در آلودگی البرز، گفت: در ســطح اســتان بیش از ۳ هزار 
و ۵۰۰ واحد صنعتی مشــغول فعالیت هستند که در ابعاد 
مختلف، منبع تولید آلایندگی هســتند. با توجه به وسعت 
کم البرز، تراکم زیاد جمعیت و توسعه بیش از حد صنایع در 
این استان، آثار مخرب به مرور نمایان می شود.درگی اظهار 
کرد: وقتی حجم بارگذاری صنایع بیش از حدِ ظرفیت مجاز 
استان باشد با مشــکلاتی همچون آلودگی محیط زیستی 
روبرو خواهیم شــد. بر اساس گزارش سازمان برنامه ریزی 
استان در شهر کرج، حدود ۲۰برابر ظرفیت این شهرستان، 
بارگذاری شــده است لذا وقتی بیش از حد مجاز فشار وارد 
شــود، توان اکولوژیکی شهر پاســخگوی حجم بارگذاری 

نیست. مسئولان وقت باید پاسخگو باشند؛ چرا اجازه داده 
اند این حجم بارگذاری صنایع در اســتان شکل بگیرد که 
امروز مردم را با مشکلات عدیده ای روبرو کنند؟وی با تاکید 
بر اینکه همچنان تقاضای توســعه صنایع در البرز مطرح و 
اجرا می شــود به ایلنا گفت: پیرو این درخواست، متاسفانه 
همچنان از محیط زیست انتظار دارند که با توسعه صنایع 
موافقت کنیم و این توسعه برابر است با ایجاد کارخانه جدید، 
دودکش جدید، پساب جدید، فاضلاب جدید، پسماند جدید 
و الی آخر.این مسئول استانی در پاسخ به سئوال ایلنا مبنی 
بر تعهدات قبل از راه اندازی صنایع، اذعان داشــت: یکی از 
بیشــترین موضوع حقوقی و ایجاد پرونده در مراجع قانونی 
بین اداره کل حفاظت محیط زیست استان البرز و صنایع، 
تعهدات اجرا نشده واحدهای تولیدی در سطح استان است. 
این تصور که محیط زیســت مخالف توسعه است، درست 
نیســت بلکه موافق توســعه پایداریم یعنی توسعه ای که 
همراه با رعایت ضوابط و مقررات زیست محیطی باشد.وی 
با عنوان اینکه گرفتن تعهد قبل از اجرای توســعه به ضرر 
محیط زیست تمام می شود، گفت: توسعه در تمام دنیا اجرا 
می شود اما با عدم رعایت الزامات، مشکلات محیط زیستی 
به ضرر مردم تمام خواهد شد لذا تاکید داریم قبل از توسعه 
شهرک های صنعتی و واحدهای جدید، الزامات رعایت شود 
چراکه شهر کرج و استان البرز توان تحمل آلودگی محیط 
زیستی بیش از این را ندارد.این مسئول تاکید کرد: محیط 
زیست اســتان البرز و شــهر کرج با تعهدات اجرا نشده با 
شــرایط نامطلوب در سراشیبی ورشکســتگی قرار دارد و 
ظرفیتی وجود ندارد که برای این گونه مســائل با مماشات 
رفتار کنیم.مدیرکل محیط زیســت استان البرز با اشاره به 
برگزاری جلســات کمیته اضطرار، تصریح کرد: تصمیمات 
کمیته اضطرار طبق دستورالعمل قانونی معمولا با تعطیلی 
مدارس و دانشــگاه ها و غیرحضوری کردن آموزش، شروع 
می شود که بخشــی از تردد سطح شهر به حداقل برسد و 
اگر شــدت این آلودگی رو به افزایش باشد، منجربه اتخاذ 
تصمیم کمیته اضطرار برای اجرای دورکاری و کاهش وقت 
اداری خواهد شــد که در اولین اقدام، بخشی از کارمندان 
همچون خانم های باردار و یــا کارمندان با بیماری خاص، 
دورکار شــدند.وی گفت که جلسات کمیته اضطرار استان 
با توجه به اعلام پایداری هوا و گزارش هشــدار هواشناسی 
و درخواست دانشگاه علوم پزشکی برگزار می شود.الگوهای 
پیش  یابی شــده اداره کل هواشناسی استان البرز، حاکی 
از تــداوم پایداری و وارونگی دمایی در ســطوح پایینی جو 
از سه شــنبه ۱۳ دی تا پنج شنبه ۱۵ دی ماه گزارش شده 
است که با توجه به مه آلودگی، تشدید و افزایش آلاینده ها 
با کاهش بیش از پیش کیفیت هوا در اســتان البرز روبرو 
خواهیم بود. در این شــرایط به افراد آسیب پذیر همچون 
کودکان، سالمندان و بیماران قلبی و تنفسی تاکید شده از 
تردد در سطح شهر خودداری کنند.آلودگی هوا در شرایطی 
رو به افزایش است که زنگ هشدار شیوع کرونا نیز در استان 
البرز نواخته شــد و از طرف استاندار و رئیس دانشگاه علوم 
پزشــکی البرز رعایت پروتکل های بهداشــتی و استفاده از 

ماسک به شهروندان تاکید شد.

مدیرعامل شرکت گاز استان البرز:

مازوت استفاده نکنیم، برق نداریم
بافت تاریخی گرگان در چنگ بی تدبیری

بــا وجود آنکه بافت تاریخی گرگان به عنوان نخســتین بافت تاریخی کشــور 
در فهرســت آثار ملی ثبت شــده اما بی توجهی متولیان باعث شــده که این 
ظرفیت باارزش آن طور که شایســته است احیا و معرفی نشود.به گزارش مهر، 
حفظ، مرمت و احیا این نقطه از شــهر و انتقال آن به آیندگان وظیفه ای است 
که دســتگاه های متولــی و همچنین مردم بر عهده دارند امــا علی رغم انجام 
برخی اقدامات مقطعی در ســال های اخیر، متأســفانه عزمی از سوی مسئولان 
در راســتای احیای این منطقه نمی بینیم.اقدامات انجام شده شایسته این شهر 
تاریخی نیست و باید احیا این نقطه از شهر با سرعت بیشتری انجام شود.طرح 
حفاظت و ساماندهی شهر تاریخی استرآباد )گرگان( و ضوابط اختصاصی آن در 
اردیبهشت ماه سال جاری توســط علی دارابی، قائم مقام وزیر و معاون میراث 
فرهنگی کشور به استاندار گلستان ابلاغ شد که کلیات و ضوابط اختصاصی آن 
در مرداد ماه ســال جاری و در کمیسیون ماده پنج قانون تأسیس شورای عالی 
شهرســازی و معماری استان به تصویب رســید.جواد ساوری، مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی گلستان اخیراً اعلام کرد که برای اجرا و 
اصلاح زیرســاخت های خدماتی موردنیاز شهر تاریخی استرآباد )گرگان( ۲۱۰ 
میلیارد ریال اعتبار نیاز اســت که شبکه آب ۱۰۰ میلیارد ریال، شبکه فاضلاب 
۳۹ میلیارد ریال، اجرای شــبکه برق ۶۵ میلیارد ریالی و گازرســانی ۶ میلیارد 

ریال اعتبار نیاز دارد.
عضو شورای فنی میراث فرهنگی استان گلستان ادامه داد: هر نگاهی که با دید 
تهدیدآمیز و پاک کردن صورت مســئله باشد، اشتباه است؛ به عنوان مثال در 
طرح آفتاب، مســاحتی بالغ بر پنج هکتار تخریب و در آن بنای تجاری ساخته 
شــد که بافت را نابود کرد.وی اضافه کرد: در مقابــل هر نوع نگاهی که با دید 
بلندمدت و تدریجی باشد و روح و کالبد بافت را ارتقا دهد، تأثیرگذار خواهد بود؛ 
به عنوان نمونه اقداماتی که اخیراً در بافت تاریخی گرگان انجام شده است مثبت 
ارزیابی می شود.این استاد دانشگاه در رشته حوزه مرمت و احیای ابنیه و بناهای 
تاریخی بیان کرد: در حال حاضر ۵۰ درصد حریم منظری بافت تاریخی نسبت 
به ۱۰ سال گذشته از بین رفته و در صورتی که این اقدامات خیلی پیش تر رخ 
می داد، شاهد این مسئله نبودیم.وی در خصوص میزان آگاهی مردم منطقه برای 
حفاظت از این نقطه شهر، گفت: اکنون مردم منطقه با واژگانی مانند حفاظت، 
مرمت، حفظ هویت و ثروت فرهنگی آشنا شده اند و با دیدن بناهای مرمت شده 
آگاهی آنها افزایش یافته اســت.کارگروه استانی شهر تاریخی استرآباد )گرگان( 
با مصوبه شــورای عالی برنامه ریزی اســتان به عنوان بالاترین شورای تصمیم 
گیری اســتانی، آبان ماه سال گذشــته با هدف هماهنگی دستگاه های اجرایی 
مرتبط در امور مرمت و احیا بافت تاریخی گرگان، شــکل گرفت.برای اطلاع از 
اقدامات انجام شــده در این کارگروه به سراغ سرپرست پایگاه میراث فرهنگی 
شهر تاریخی اســترآباد )گرگان( رفتیم. عالیه ملک شاهکویی به خبرنگار مهر 
گفت: اولویت اصلی میراث فرهنگی، حفظ بناهای تاریخی واجد ارزش فرهنگی 
و تاریخی، حفظ گذرهای تاریخی و آئین ها، ســنت ها و یا گویش ها و غذاهای 
قدیمی است.سرپرست پایگاه میراث فرهنگی شــهر تاریخی استرآباد )گرگان( 
افــزود: عدم همراهی و آگاهی مردم در مــورد جایگاه بافت تاریخی، بزرگترین 
مشکل در خصوص حفظ این نقطه از شهر است در همین راستا فرهنگ سازی 
و آموزش را از کودکان و نوجوانان آغاز کرده ایم.ملک شاهکوهی با اشاره به طرح 
حفاظت و ساماندهی شهر تاریخی استرآباد، بیان کرد: جزئیات این طرح هنوز به 
تصویب نرسیده زیرا برخی حقوق مکتسب مدنظر مدیریت شهری گرگان بوده 

و خواستار اعمال برخی اصلاحات در این طرح هستند.
وی اضافه کرد: اکثر اصلاحات مد نظر شــهرداری حقوق مکتسبه ای است که 
برای مردم وجود داشته و در این طرح دیده نشده است.ملک شاهکوهی تصریح 
کرد: قوانین مربوط به بافت های تاریخی در کارگروه استانی بافت تاریخی شهر 
گرگان احصا و جلســات متعددی برای معضلات موجود در بافت برگزار شــده 
اســت.وی یکی از پیشنهادات مطرح شــده در کارگروه مذکور را ایجاد محیط 
دانشــگاهی در بافت تاریخی عنوان کرد و گفت: این پیشنهاد بررسی و بناهایی 
که قابلیت تبدیل شدن به فضای آموزشی را دارند به دانشگاه معرفی شده است 
و در حال حاضر در انتظار اعلام نتیجه از سوی دانشگاه جامع گلستان هستیم.

وی بیان کرد: در سال ۹۸، قانونی در مجلس مصوب شده که طبق آن شهرداری 
موظف است اولویت های اجرایی را در بافت تاریخی انجام دهد.سرپرست پایگاه 
میراث فرهنگی شهر تاریخی استرآباد متذکر شد: بافت تاریخی بخشی از شهر 
گرگان بوده اما خدمات شــهری در این ناحیه ضعیف تر از ســایر نقاط اســت.

وی گفت: شــهرداری بافت تاریخی را به چشــم یک عنصر زائد در شهر نبیند 
بلکه این ناحیه از شــهر مانند گنجی اســت که اگر احیا شود می تواند محلی 
برای درآمدزایی باشــد.ملک شاهکوهی در خصوص ایجاد مشوق برای مالکان و 
بهــره برداران بافت تاریخی، افزود: بــرای افرادی که قصد احیا و مرمت بناهای 
بافت تاریخی با کاربری گردشــگری را دارند تسهیلات نامحدود در نظر گرفته 
شده است.رئیس کمیسیون گردشگری و بافت تاریخی شهر گرگان هم در این 
خصوص به خبرنگار مهر گفت: مدیریت شــهری وظیفه اجرایی زیادی در بافت 
تاریخــی ندارد و متولی اصلی آن میراث فرهنگی اســت اما از آنجایی که بافت 
تاریخی در حوزه گردشــگری می تواند اثر گذار باشــد، شهرداری به این حوزه 

ورود کرده است.

گزارش

استاندار یزد با تاکید بر اینکه انتقال آب به استان یزد یک 
امر واجب، ضروری و عینی برای زندگی در استان به شمار 
می آیــد گفت: یزدی ها روزانه هزار و ۸۰۰ لیتر بر ثانیه آب 
کم دارند.به گزارش ایلنا از یزد، مهران فاطمی در نشســت 
مشــترک با فعالان عرصه میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی، گفت: بخش میراث فرهنگی، صنایع دستی 
و گردشــگری یکی از پیشران های مهم پیشرفت و توسعه 
و از مزیت های بزرگ استان هستند، بنابراین توجه به این 
بخش، یک ضرورت و یک امر واجب است.وی با بیان اینکه 
حل مشکلات بخش میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی به صورت یک شبه ممکن نیســت، افزود: در گام 

نخســت، شــکل گیری و تقویت گفتمان حفظ بافت های 
تاریخی، توجه به صنایع دستی و گردشگری و به رسمیت 
شــناخته شــدن آن ها در نظام مسائل اســتان از اهمیت 
بسیاری برخوردار بوده که خوشبختانه تا حد زیادی محقق 

شده است.
اســتاندار یزد به سفر رئیس جمهور به استان در روز ۲۲ و 
۲۳ دی ماه اشــاره کرد و اظهار داشت: آب فصل مشترک 
مطالبات عموم مردم اســتان است و در حال حاضر روزانه 
هزار و ۸۰۰ لیتر بر ثانیه کمبود آب شرب در استان داریم 
که این امر مؤید ضرورت اتخاذ تصمیمات اساسی در حوزه 
تامیــن آب و کاهــش دغدغه های آبی اســت.وی با بیان 

اینکه میزان آب ورودی به اســتان از خط اول ۶۵ میلیون 
مترمکعب است، بیان داشت: با توجه به نیاز ۱۴۰ میلیون 
متر مکعبی به آب، کســری آب از طریق ســفره های زیر 
زمینی تامین و در نهایت با آب انتقالی ترکیب و در شبکه، 
توزیع می شود.اســتاندار یزد ادامه داد: برداشــت مستمر 
آب های زیرزمینی به تخریــب آبخوان ها انجامیده که این 
امر سبب از دســت دادن ظرفیت جذب آب در آبخوان ها 
و حتی فرونشســت زمین می شود.فاطمی با تأکید بر اینکه 
در شــرایط فعلی در صورت قطعی ۸ ســاعته آب انتقالی 
از خــط اول، مجبور به جیره بندی آب می شــویم، اظهار 
داشــت: از طرفی EC آب شرب مصرفی باید کمتر از هزار 

باشد در حالی که این رقم در استان بین هزار و۴۰۰ تا سه 
هزار اســت.وی افزود: در صورت عدم اتخاذ تصمیم جدی 
و عملیاتی برای حوزه آب استان، با تدوام روند کنونی دما 
و بارش در ۵۰ تا ۱۰۰ ســال آینــده، یزد به مجموعه های 
سکونتگاهی کوچک و پراکنده تبدیل شده یا کلا از نقشه 
جغرافیایی حذف می شود.اســتاندار یزد انتقال آب به یزد 
را امری ضــروری، واجب و عینی برای حیات یزد خواند و 
خاطرنشــان کرد: اجرای طرح انتقال آب از دریا به استان 
به بیــش از ۱۰۰ همت اعتبار نیــاز دارد که تامین اعتبار 
در شــرایطی که دولت با مشکلات مالی روبرو است کاری 

سخت و نشدنی محسوب می شود.

میراث  باستان شناســی  هیــات  سرپرســت 
فرهنگی اســتان زنجان از کشف بقایای یک 
فضــای کارگاهی در زرین تپه زنجان خبرداد.
ابوالفضــل عالی در گفت و گو با خبرنگار ایلنا 
در این باره گفت: زریــن تپه با بلندی حدود 
۱۲ متر در انتهای شــمالی روستای چهرآباد، 
مشــرف بر رودخانه و روســتای چهرآباد قرار 
دارد و پراکنش قطعات سفالی و دیگر یافته ها 
نشــان می دهد که این تپه مربــوط به دوره 

ساسانی است.
سرپرســت هیــات باستان شناســی، میراث 
فرهنگــی زنجان، ادامه داد: در ســال ۱۴۰۰ 
در برنامــه بررســی و مطالعــه محوطه های 
تاریخی ناحیــه جنوبی معــدن نمک، زرین 
تپه به عنوان یک محوطه مهم دوره ساســانی 
توسط حامد ذیفر مورد مطالعه هدفمند قرار 
گرفت.به گفتــه وی، از آنجایــی که مطالعه 
جامع معــدن نمک و پی بردن به ویژگی های 
اجتماعی و اقتصادی معدن کاران چهرآباد در 
دوره هخامنشی و ساســانی از اهداف مهم و 

اصلی ما در پژوهش های معدن نمک اســت، 
بنابراین برای تحقق این هدف در ســال های 
اخیر مطالعات چشــم انداز اطــراف معدن و 
مطالعه دقیق تر محوطه های همزمان با معدن 
نمک در کانون توجه مطالعات باستان شناسی 
پروژه معدن نمک قرار گرفت.عالی، افزود: در 
همین راستا در سال ۱۳۹۹ در تپه کوزه چی، 
تنها محوطه ای که در بررســی و شناســایی 
حــوزه آبریز تلخــه رود به دوره هخامنشــی 
تاریخ گذاری شــده بود، گمانه زنی انجام شد، 
در نتیجه گمانه زنی؛ مشــخص شــد که تپه 
کوزه چی یــک کارگاه فلزکاری )آهن و مس( 
از دوره  هخامنشی و همزمان با استخراج نمک 

در چهرآباد است.
سرپرســت هیــات باستان شناســی، میراث 
فرهنگی زنجان، گفت: گمانه زنی تپه کوزه چی، 
موجب افزایش دانسته های ما از محیط اطراف 
معدن در دوره هخامنشی شده و نشان داد که 
در این دوره استقرار بزرگ و دائمی  در اطراف 
معدن وجود نداشته و یک کارگاه فلزکاری که 

شاید تامین کننده ابزارهای معدنکاری معدن 
نمک بوده، در نزدیکی معدن فعالیت داشــته 

است.
وی، با بیان اینکه به جز دوره هخامنشی، دوره 
ساسانی نیز یکی از ادوار اصلی استخراج نمک 
در چهرآباد بوده و بر اســاس مطالعات انجام 
یافته؛ اســتخراج نمک در دوره ساســانی از 
ابتدای این دوره آغاز شــده و تقریباً تا انتهای 
این دوره ادامه داشته است، افزود: با توجه به 
ادامه مطالعات معدن نمک و ضرورت بدست 
آوردن آگاهی بیشتر از اطراف معدن در دوره 
ساســانی، تصمیم بر آن شــد تا همچون تپه 
هخامنشــیِ کوزه چی، زرین تپه چهرآباد که 
بر اســاس مطالعات ســطحی دارای تکه های 
سفال، شیشــه و قطعات فلزات حرارت دیده 
است، در مرحله نخست گمانه زنی شود.عالی، 
ادامــه داد: انجام گمانه زنی و کاوش محدود با 
هدف کسب اطلاعات اولیه از ماهیت و کارکرد 
تپه باســتانی، دوره ها و لایه های تاریخی آن و 
پی بــردن به ارتباط احتمالی محوطه با معدن 

نمک چهرآباد است، بنابراین مطابق با اهداف 
و فرضیــات در نظر گرفته شــده، گمانه زنی 
در زریــن تپه انجــام شد.سرپرســت هیات 
باستان شناسی معدن چهر آباد زنجان، اضافه 
کرد: در کاوش این فصل تا کنون بقایای یک 
فضای احتمــالاً کارگاهی بــا مقادیر زیادی 

خاکستر و ذغال و سازه های خشتی و سنگی 
بدست آمده و بر اســاس یافته های موجود از 
جمله قطعات ســفال، احتمالاً آثار مکشــوفه 
مربوط به دوره ساسانی هســتند که با ادامه 
کاوش اطلاعات بیشــتری از کارکرد و تاریخ 

دقیق محوطه بدست خواهد آمد.

لاستیک سازی خرم آباد رؤیایی بود که تعبیر نشد تا با پنچر 
شدن پروژه ای که مصوبه سفر دولت را هم دارد، وعده ایجاد 
هزار و ۵۰۰ شغل برای جوانان یکی از بیکارترین استان های 
کشور سرابی بیش نباشــد.به گزارش مهر، لاستیک سازی 
خرم آبــاد یکی دیگر از پروژه های نیمه تمام شــهر خرم آباد 
در حوزه صنعت محســوب می شود، طرحی که می توانست 
در صورت اجرا و تکمیل زمینه ایجاد اشــتغال خوبی برای 
جوانان مرکز لرســتان فراهم آورد.این در حالی است که از 
»لاستیک سازی« و هزار شغلی که قرار بود برای لرستانی ها 
ایجاد کند امروز تنها یک خاطره دورمانده است؛ رؤیایی که 
در سال ۹۳ در جریان ســفر رئیس جمهوری به لرستان با 
عنوان »بزرگ ترین پروژه صنعتی« لرستان در اذهان جوانان 

بیکار این استان نقش بست.
لاستیک ســازی خرم آباد، قرار بود ۳۶ ماهه تمام شود که 
امروز با گذشــت حدود ۸ ســال در قالب یک زمین خالی 
در کوهپایه های خرم آباد به چشــم می خــورد و حالا هم 
چشم انتظار تدبیر دولت سیزدهم برای تکمیل است.بهمن 
جعفری رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان در 
خصوص شرکت لاستیک سازی خرم آباد، اظهار داشت: این 
طرح در شــهرک صنعتی شماره سه خرم آباد قرار دارد که 
هم اکنون زمین آن تملک، حصار کشــی انجام و بخشی از 
سالن های تولیدی فاز اول احداث شده است.وی، اضافه کرد: 
لاستیک ســازی خرم آباد یکی از طرح های بزرگ لرســتان 

محســوب می شود که به دلایل متعددی کار در آن متوقف 
و موضوع تحریم ها سبب شد ورود تکنولوژی که مربوط به 
اروپا و بخشی از آن چینی بود انجام نشود، قرارداد فی مابین 
صندوق توســعه ملی و بانک صنعت و معدن در ســال ۹۷ 
نیز علیرغم اینکه در شــرف عقد قرارداد بود و وثایق آن را 
نیز مهیا شــده بود فسخ شد.رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت لرســتان، گفت: هم اکنون در حوزه زیرســاختی 
بحــث برق رســانی، دکل های برق از پســت »کمالوند« تا 
محل ســایت احداث شده اند.جعفری، یادآور شد: اخیراً هم 
با پیگیری های استاندار و حضور معاون صندوق توسعه ملی 
طی ماه های گذشــته به لرستان ســفر کردند قول مساعد 
در راســتای تأمین ارز مورد نیاز این طرح داده شــد.وی، 
عنوان کرد: خوشبختانه بانک ملی طرح را پذیرش کرده تا 
تسهیلات مورد نیاز را تأمین و پرداخت کند.رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت لرستان، تصریح کرد: اختلافی سر 
موضوع مشــارکت وجود داشــت که تغییر پیدا کرد و قرار 
اســت ۷۵ درصد بانک و ۲۵ درصد ســرمایه گذاری داشته 
باشند.جعفری، گفت: شرکت نیکرو گسترش تصمیم دارد 
در فــاز اول، ۶۰۰ هــزار حلقه تولید کنــد، حجم ظرفیت 

تولید این پروژه ۵۰ هزار تن در ســال بوده که شامل انواع 
لاستیک های سبک و سنگین است.وی، افزود: هم اکنون ۶۰ 
هکتار زمین در شــهرک صنعتی شماره سه خرم آباد برای 
این پروژه تملک شده و انتظار می رود مدیران این شرکت با 
همت و اراده خود در راستای ارائه وثایق مورد نیاز به بانک 
ملی و هم در به روز رســانی طــرح توجیهی، فنی، مالی و 
اقتصادی و سایر مدارک و مستنداتی که نیاز است به بانک 
ارائه دهند همکاری کنند.رئیس ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت لرســتان، تصریح کرد: سازمان صمت نیز پیگیری 
برای تســریع در ارائه مدارک انجام داده تــا این پروژه در 
مســیر خود قرار گیرد و در فاز اولیــه و اجرایی قرار گیرد.
جعفری، عنوان کرد: هنوز برنامه زمان بندی برای اجرای فاز 
اول این پروژه از سوی سرمایه گذار به سازمان صمت اعلام 
نشده اســت.وی، بیان کرد: مجریان برای فاز اول که ۶۰۰ 
هزار حلقه لاستیک اســت ارزی نیاز ندارند و همه آن را با 
ماشین آلات داخلی انجام خواهند داد و بالغ بر ۷۰۰ میلیارد 
تومان حجم سرمایه گذاری آن است.رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت لرســتان، اظهار کرد: تأمین تسهیلات این 
کارخانــه از بانک ملی و از محل اعتبارات صندوق توســعه 

ملی اســت که می طلبد ســرمایه گذاران نسبت به تکمیل 
پرونــده و ارائه وثایق و ســایر موارد اقــدام کنند تا هرچه 
زودتر منجر به عقد قرارداد و زمینه پرداخت تســهیلات و 
گشایش »ال سی« و سایر موارد فراهم شود.جعفری، گفت: 
تأمین آب این کارخانه قرار شــد که طی یک خط انتقال از 
شــهر خرم آباد به شهرک صنعتی به صورت اشتراکی انجام 
شود، بحث آبرســانی در حال حاضر متوقف شده و نیاز به 
پیگیری هایی از ســوی شرکت شــهرک های صنعتی، آب 
منطقه ای لرستان و سازمان مدیریت در راستای تخصیص 
اعتبار اســت.این سخنان در حالی مطرح می شود که پیش 
از این فرهاد زیویار اســتاندار لرســتان از تصمیم گیری در 
خصوص تصویب منابع ارزی طرح لاستیک سازی خرم آباد 
با عاملیت بانک ملی، توسط صندوق توسعه ملی در دیدار با 
مدیرعامل بانک ملی ایران خبر داده بود.وی در این خصوص 
از موافقت اولیه مدیرعامل بانک ملی برای اجرایی شدن آن 
خبر داد.استاندار لرستان، حجم سرمایه گذاری این طرح را 
هفت هزار میلیارد تومان عنوان کرد.زیویار اظهار کرد: این 
طرح در سال ۱۳۹۴ کلنگ زنی شده و پیشرفت فیزیکی آن 
در حال حاضر حدود ۲۰ درصد است.وی ادامه داد: تصویب 
تأمیــن منابع آن از جمله مصوبات ســفر رئیس جمهور به 
استان در سال گذشته است.استاندار لرستان عنوان کرد: در 
صورت بهره برداری، این طرح برای هزار و ۵۰۰ نفر اشتغال 

مستقیم ایجاد می کند.

یزدی ها روزانه هزار و ۸۰۰ لیتر بر ثانیه آب کم دارند

کشف بقایای یک فضای کارگاهی در زرین تپه زنجان

چرخ لاستیک سازی همچنان پنچر!

رویای ۱۵۰۰ شغل برای خرم آبادی ها
آگهی فقدان سند مالکیت 

نظر به اینکه آقای ســعید ابراهیمیان زاده به موجب وکالتنامه ۵۱۱۰۶ مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۴ 
دفترخانه ۱۵۳ مشهد و تفویض وکالت ۳۸۱۸۸ مورخ ۱۴۰۱/۰۹/۲۷ دفترخانه ۲۶۶ مشهد 
به وکالت از طرف آقای حســین مقنی نصری به اســتناد اوراق استشــهادیه جهت دریافت 
ســند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه نموده و مدعی اســت ســند مالکیت 
ششدانگ یک باب منزل به شماره پلاک تجمیعی ۸۵۹۸ و ۷۰۶۸ فرعی از ۱۰ اصلی بخش نه 
مشهد بعلت جابجائی مفقود شده است، با بررسی دفتر املاک معلوم شد مالکیت  ششدانگ 
یکباب منزل به مساحت ۱۹۴/۷۲ مترمربع به شماره پلاک فوق بنام آقای غلامرضا خردمند 
در ذیل دفتر ۸۴۸ صفحه ۱۲۵ شــماره ثبت ۱۶۹۴۵۸ ثبت و ســند مالکیت دفترچه ای 
بشماره ۵۱۸۳۱۰ صادر و تسلیم گردیده است، سپس بموجب سند قطعی ۱۳۱۶۹۲ مورخ 
۱۳۷۹/۰۴/۰۵ دفترخانه ۱۱ مشــهد به آقای حسین مقنی نصری منتقل گردیده است. لذا 
به اســتناد مــاده ۱۲۰ اصلاحی قانون ثبت، مراتب یک نوبــت آگهی و متذکر می گردد هر 
کس نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
می باشــد بایستی ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست 
اصل ســند مالکیت یا سند معامله رســمی به این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت 
عدم وصول اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه ســند مالکیت یا ســند 
 معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد.

م الف ۳۰۴
                                                          

      بشیر پاشایی 
رئیس ثبت اسناد و املاک ناحیه ۵ مشهد مقدس

اعلام مفقودی
برگ سبز، سند کمپانی، کارت خودرو و بنچاق 
پراید جی تی ایکس ای مدل ۱۳۸۶ رنگ نقره ای 
 s۱۴۱۲۲۸۶۳۲۵۲۵۵ متالیک شماره شاسی
شــماره موتور ۱۹۴۹۰۱۶ شماره پلاک ایران 
۸۶-۹۴۹ ب ۴۴ متعلــق به حســن قدیری 

مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

اعلام مفقودی
کارت خــودرو برگ ســبز ســند کمپانی کارت 
ســوخت برگ معاینه فنــی و بیمه نامــه پراید 
جــی تی ایکــس ای مدل ۱۳۸۹ رنگ ســفید 
 s۱۴۱۲۲۸۹۸۱۴۱۷۱ روغنی شــماره شاســی
 شــماره موتور ۳۸۳۵۷۴۲ شــماره پلاک ایران
۸۶-۷۲۵ج ۸۸  متعلق به فاطمه عشقی مرغزاری 

مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.


